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61. Bestyrelsesmøde 
 

Onsdag den 8. April 2015, kl. 16
30

 -  HOTELLET, ”Krostuen” - Rønde - 
Hovedgaden 10 - 8410 Rønde 

 

Referat 
 

Bestyrelse og suppleanter er: 
Til stede: Geert Halberg, Poul Erik Bærentzen, Klaus Bertram Mikkelsen, Anne Mette Skifter, Eigil Nybo,  

Thorkild Hansen, Hans Grøn, Kit Egefjord og Hans Nielsen. 
Afbud fra: Jens Kannegaard, fraværende uden afbud: Eiwind Wad 

 
Referent: Thorkild Hansen 

 
 
 

0 Godkendelse! 
Referatet nr. 60 - fra seneste møde skal godkendes. 
Godkendt uden bemærkninger. 

 

1. Siden sidst! Hvad er der sket siden sidste bestyrelsesmøde? - kort gennemgang v/ Hans Grøn 
 

1. 27. marts 2015 - Nyhedsbrev fra Landsforeningen for bygnings- og landskabskultur. 
Taget til efterretning. 
 

2. Status fra kassereren. 
Redegørelse / oversigt fra kassereren.  
Kassebeholdning kr. 1.712,00 efter at betaling til Landsforeningen af såvel kontingent som blad er sket. P.t. 56 
medlemmer, heraf mangler 17 endnu at betale kontingent for 2015. 

 

3. Kulturopgaver. 
Eventuelle ”kulturopgaver” siden sidst: ”ordet går bordet rundt” 
Ingen bemærkninger 

 

4. Forestående og igangværende opgaver. 
1.  Temadebat om BLIS’ holdning til bevaringsværdier og hvad vi kan gøre ud over det vi gør nu? 

Vi opsummerede en del af de ting, vi sætter, bl.a.: fokus på kulturarven gennem mange forskelligartede aktiviteter 
bredt i Kommunen, høringssvar i bevaringssager, idéer og forslag til kommunen, fx bygningsbevaringspris, SAVE 
reg. og lign.,  aktiv deltagelse i lokalplanlægning, initiativtager til konkrete bevaringsprojekter fx forskønnelses-
projekt, Kalkovnene og Maltfabrikken.  
Konklusion på debatten: vi har fat i de fleste ”redskaber” til at holde fokus på kulturarven og medvirker til at 
udnytte potentialet i den. Vi skal fortsætte med at gøre mere af det samme, og også være opmærksom på, at vi ikke 
ukritisk kan og skal bevare ”det hele”. Sideløbende med vores mange operative indsatse, skal vi rette en endnu 
kraftigere fokus på at påvirke politisk niveau. Det er her det kniber og her det skrider, fordi politikerne ganske 
vist langt hen ad vejen udtaler og vedtager ”de rigtige ting” om kulturarven i planerne, men desværre holder de 
ikke, hvad de lover, når det kommer til udmøntning af planerne. Hans og Thorkild skal forsøge at arrangere et 
møde med PUK og NTM udvalgene. 

2.   Opfølgning på svarbrev vedrørende Møllebakken 12, Vrinners. 
Høringssvar afgivet som besluttet. Eigil Nybo kunne oplyse, at bygningen allerede er delvist nedrevet. Anne 
Mette følger op på sagen i Bygningsbevaringsrådet, som ikke er blevet hørt i sagen 

3.   Forelæggelse af udkast til brev til Kommunen om tilskyndelse til lokalplanlægning for Fischer Ferieby. 
Brevets indhold godkendt af bestyrelsen. Hans og Thorkild tager et orienterende møde med grundejerforeningens 
formand Susanne Bødker før brevet sendes til Kommunen. 

4.   Orientering til ejere af bygninger, hvor fredningen påtænkes ophævet.  
5.   BLIS bruttoliste 2015 -   
 Listen gennemgås og vigtige punkter fremdrages med henblik på videre bearbejdning.  
 Udsat til næste møde. 

 

5. Kontakt til medlemmer. 
1. Vores hjemmeside – www.BLIS.dk  Geert opdaterer løbende.  
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2. Drøftelse af holdning/ønsker til ny hjemmeside? 
 Udvalget Eivind Nybo og Hans Nielsen gav et overordnet indspil til ”angrebsvinklerne” på en nyhjemmeside, og  
 efterlyste input fra bestyrelsen, som stiller krav om høj brugervenlighed for både interne og eksterne brugere på 

basis af en gratis ”platform”. På den baggrund blev det aftalt, at udvalget fremkommer med et oplæg efter 
sommerferien til valg af platform, overordnet funktionalitet og indhold (menu). Ny hjemmeside forventes færdig 
inden udgangen af 2015, og forudsætter bl.a. at bestyrelsens medlemmer aktivt bidrager til indholdsdelen. 

 
6. Landsforeningen By og Land. 

 
Årsmøde i Lyngby 
Invitationen til årsmødet i Lyngby er sendt ud. 
 

Landsforeningen skriver at de håber at mange medlemmer som muligt vil deltage i det spændende program, der bl.a. 
byder på rundvisninger på Frederiksdal Slot og Eremitage Slottet. 
 

Se program her: http://byogland.dk/kom-til-landsforeningens-aarsmoede-2015/ 
 

Hans orienterede om landsmødet, som er den 8., 9. og 10. maj 2015 i Kgs. Lyngby, og opfordrede til at deltage. BLIS 
kan betale kr. 230 pr. bestyrelsesmedlem, som deltager i generalforsamlingen, derudover egenbetaling. 
 

Kulturarven lider i landdistrikterne 
En fortvivlet debattør oplister grelle eksempler på, at kommunerne giver tilladelse til nedrivning af bygninger med 
høj bevaringsværdi, selv om den foregående høring peger på at mange ønsker bygningerne bevaret. 
 

Han kommer ligeledes med en række forslag til, hvordan Danmark kan sikre sine bygningskulturelle værdier i hele 
landet. Så vi også frem over har noget at vise frem til de mange turister, der satses på at skulle lægge vejen forbi os og 
vores dejlige land.  
 

Læs hele debatindlægget her: http://byogland.dk/kulturarven-lider-i-landdistrikterne/ 
 

Hans henviste til ovennævnte indlæg, som viser, at man også andre steder i landet slås med de samme problemer som 
BLIS med hensyn til Kommunernes utilstrækkelige fokus på kulturarven. 
 

7. Markedsføring af foreningen og statusrapport fra udvalgsarbejdet: 
 

Nationalpark Mols Bjerge 
Thorkild Hansen, BLIS’ repræsentant i Rådet 
Næste møde er 22. april. Punkterne pp dagsordenen oplyst. Der fremkom ikke nye forslag, som vi kunne ønske 
medtaget. 
Lystøndeudvalget:  
Intet nyt. 
Bevaringsrådet for Syddjurs Kommune 
Anne-Mette BLIS repræsentant i rådet. 
Næste møde 14. april. På dagsordenen er: SAVE registrering, strategi og prioritering. Hans og Thorkild gjorde 
opmærksom på, at Nationalparken har givet forhåndstilsagn om støttemidler til registrering i Nationalparkens område 
– men at Kommunen tilsyneladende ikke har ansøgt. Det bør Anne Mette gøre opmærksom på, ligesom det er vigtigt 
at BLIS’ brev 19.12.2014 til Kommunen om vigtigheden af at igangsætte/opprioritere SAVE registrering fremlægges i 
forbindelse med det kommende møde i Bygningsbevaringsrådet. Brevet vedhæftes referatet. 
Desuden tager Anne Mette spørgsmålet om Kommunens manglende høring af Bygningsbevaringsrådet om 
dispensation til nedrivning af bygning, registreret som bevaringsværdig, Møllebakken 12, Knebel. 
”Byens Forskønnelse”- samarbejdsudvalget - Ebeltoft Distriktsråd og Lit BLIS: 
Kit orienterede om Distriktsrådets og hendes møde med PUK forvaltningschef Kenneth Jensen og chefen for NTM 
Arne Gynther. På mødet blev fremlagt 8 projekter, flere som for meget små midler kan give byrum og 
bygningskulturværdierne et løft. Forvaltningscheferne kunne godt se projekternes værdi, men var ret afvisende med 
argumentet, ingen midler. Forskønnelsesprojektet herunder samarbejdet med BLIS og analyse- og projketoplæggenes 
strukturering kan danne model for resten af Kommunen, men tilsyneladende er der store barrierer med hensyn til at 
”komme igennem” i forvaltningen. Af denne konstatering udsprang en længere debat, som viste, at Distriktsråd og 
foreninger rundt om i Kommunen sidder med samme oplevelse af at civilsamfundets mange initiativer bremses frem 
for at fremmes i mødet med forvaltningen. Det er ikke hensigtsmæssigt, at det tilsyneladende er nødvendigt at 
involvere politisk niveau. Men det er tilsyneladende sådan det er. 
Kolindsund-udvalget: 
Intet nyt. 
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Arkitekturpolitik – udvalget: 
Intet nyt. 
Ebeltoft gl. Præstegård – udvalget: 
Anne Mette beder gennem Bygningsbevaringsrådet om at få en orientering om status på, hvad Kommunen har 
gjort/agter at gøre. 
Ny hjemmeside – udvalget: 
Se pkt. 5.2 
 

Generelt skal flere af de ovennævnte udvalg nedlægges når hovedopgaven er løst. Hvilket i nogle situationer kan ske ved en formel skrivelse 
til kommunen om den problemstilling, som udvalget arbejder med. 

 
8. Aktuelle sager - Temaer og hovedaktiviteter.  2015: 
 

1.  Maltfabrikken. 
Hans orienterede om, at bygherrerådgiver er ansat. Det er en hæmsko for fremdrift i NYMalt projektet, at det skal 
koordineres med Kommunes eget byggeri på grunden ved NyMalt, fordi beslutningsprocesserne er langsomme. 
NyMalt har lavet rumprogram m.v. og er klar til at komme videre, men Kommunens biblioteksfolk og 
museumsfolkene er endnu ikke klar med deres oplæg. 

2.  Fællesmøde med BLIN (Bestyrelsen) - Sommermøde f.eks. på Holmegård ved Fredskoven - 18. juni 2015? 
Thorkild har haft møde og fået en aftale med Verner og Merethe Nielsen, Holmegaard samt lavet oplæg til 
fællesmødet. Oplægget godkendt. Hans og Thorkild ”pudser det af” og sender det ud snarest. 

3.  Kalkovnene i Birkesig - offentlig arrangement i foråret/sommer 2015 - dato endnu ikke fastlagt! 
Intet nyt. 

4.  Guidet tur i Fischer park? Evt. i uge 42 og i samarbejde med Æblefestivalen. 
Hans spørger Nationalparken og Ebelfestival om de vil deltage og afholde udgift til annoncering/optage 
arrangementet i deres markedsføring. Hans og Poul Erik er guider og Poul Erik laver forslag til rute. 

5.  Status for mulig fredning af Ebeltoft Vandrehjem / Entreprenør Højskolen.  
Intet nyt. 

 

9. Arrangementskalender for 1. halvdel af 2015. 
 

  6. maj 2015 - Næste bestyrelsesmøde. 
 
10. EVENTUELT. 
 Ingen bemærkninger. 
 
11. Kommende bestyrelsesmøder / møder:  
  
 Mødekalender for bestyrelsen - 2015.  -  Forår /  -  / Efterår / Vinter - 

 

VINTER / FORÅR:   Maj: onsdag den 6. Sommerafslutning, fællesmøde med BLIN torsdag den 18 juni 2015. 
 
 

EFTERÅR/VINTER:  August: onsdag den 12. -  September: onsdag den 2. - Oktober: onsdag den 7. -  
 November: onsdag den 4. og December: onsdag den 2. - (JULEAFSLUTNING).  

 
Diverse udvalg: Opmærksomhed på bevaringsværdier: Hans og Thorkild Tovholder: Hans / Thorkild 

 Lystøndeudvalget består af: Anne-Mette, Thorkild og Jens. Tovholder: Thorkild. 
Kolindsund – udvalget: Klaus, Eiwind og Thorkild Tovholder: Klaus 
Arkitekturpolitik – udvalget: Anne Mette, Hans N. og Thorkild Tovholder: Anne Mette 
Skønhedspletter i Ebeltoft Kit, Thorkild og Hans Tovholder: Kit 
Ebeltoft gl. Præstegård Jens, David, Thorkild og Hans Tovholder: Thorkild / Hans 
Hjemmeside Eivind Nybo, Hans Nielsen Tovholder: Eigil Nybo 

 
 
 
 
 
 
 
 
Referat: Thorkild Hansen 


